
سال هاست خشكس��الي بر سر اس��تان سيستان و 
بلوچستان سايه گسترانيده و كشاورزان بدون اطلاع از 
وضعيت بحراني اين استان دست به كشت محصولات 
آب دوست مي زنند و متوليان اس��تاني دست روي 
دست گذاش��ته و جلوي ترك برداش��تن خاك  اين 
استان را نمي گيرند. وضعيت اين استان به حدي است 
كه به گفته مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي 
استان سيستان و بلوچس��تان به ۹۸۱ روستاي اين 
استان با تانكر و به صورت سقايي آبرساني مي شود. 
اين اعداد و ارقام نيز نشان دهنده اين است كه ۱5/7 
درصد از روس��تاهايي كه در سراس��ر ايران با تانكر 
آبرساني مي شوند در استان سيستان و بلوچستان 
قرار دارد.  محمدرضا ناروئي با اشاره به اينكه درصد 

بهره مندي از آب آشاميدني سالم روستايي در استان 
سيس��تان و بلوچس��تان معادل 62/2 درصد است، 
مي افزايد: اين شاخص در كل كشور 74 درصد است. 
همچنين ميانگين بارندگي در اين استان 64 ميليمتر 
اس��ت كه در مقايس��ه با ميانگين 250 ميليمتري 
بارش هاي كشور، رقم بسيار ناچيزي است.  با توجه 
به اين وضعيت كه اس��تان سيس��تان و بلوچستان 
هميش��ه با كمبود آب حتي براي آشاميدن مواجه 
است، كشاورزان بخش جلگه چاه هاشم شهرستان 
دلگان استان سيستان و بلوچس��تان 3 هزار هكتار 
از زمين هاي اين مناطق را به زير كش��ت محصولي 
آب دوست يا همان هندوانه برده  و تاكنون بيش از 200 
هزار تن از اين محصول توليدي برداش��ت كرده اند. 

كشاورزان با اين اميد كه مي توانند محصول خود را به 
كشورهاي مختلف از جمله تركيه و كشورهاي حوزه 
خليج فارس و درياي عمان صادر كنند، دست به كار 
شده، اما اكنون اين كشاورزان با مشكل كمبود كاميون 
براي حمل محصول روبه رو ش��ده اند و چشم انتظار 

تدابيري از سوي متوليان هستند. 
بازهمبهكامدلالانميشود

س��ال گذش��ته 3 هزار هكتار از زمين هاي استان 
سيستان و بلوچستان به زير كشت هندوانه رفت و 
اكنون كه زمان برداشت محصول فرا رسيده است، 
به گفته كشاورزان كاميوني براي جابه جايي بار وجود 
ندارد. به گفته برخي از كشاورزان كه سال گذشته 
بيش از 50 هكتار از زمين هاي خود را به زير كشت اين 

محصول آب دوست بردند و زماني حدود پنج ماه را 
صرف كردند تا اين ميوه هاي سرخ و شيرين رشد  كند 
و به مرحله برداشت برسد، اكنون كه زمان موعود فرا 
رسيده است، كاميوني براي حمل هندوانه ها نيست 
تا آنها بتوانند توليدات خود را روانه بازار كنند. كمبود 
كاميون موجب شده تا هندوانه  روي زمين بماند و 
فرصتي مناسب براي سودجويي دلالان فراهم شود 
تا با قيمتي ناچيز آنها را از كشاورزان بخرند. از اين رو 
كمبود كاميون و فروش نرفتن محصول موجب شده 
اغلب هندوانه كاران ورشكسته شده و خسارات زيادي 
را متحمل شوند. ميزان كش��ت در وسعتي معادل 
3هزار هكتار موجب شده تا روزانه 6 هزار تن هندوانه 

از زمين هاي اين منطقه برداشت شود. 
كاميونفقطبرايهندوانههايكنارجادهاي

هرساله كاشت، برداش��ت و صادرات محصول آب 
دوست هندوانه از معضلات جدي پيش روي جهاد 
كش��اورزي بوده و در اين بين مقادير زيادي از اين 
محصول روي زمين مي ماند و از بين مي رود. امسال 
باز هم تاريخ تكرار شد، آنْ هم در استاني كه خود با 
مشكل جدي كمبود آب روبه رو است. اكنون كه كار 
از كار گذشته و هندوانه توليد شده، متوليان استاني 
از جمله مديركل حمل ونقل و پايانه هاي سيستان و 
بلوچستان با اشراف بر وضعيت كشاورزاني كه توان 
جابه جايي محصول خود و روانه ك��ردن آن به بازار 
فروش را ندارند، مي گويد: براي حمل هندوانه ها هيچ 
مشكلي وجود ندارد، اما به دليل نامناسب بودن راه هاي 
بين مزارع، رانندگان از عبور در اين مسيرها خودداري 
مي كنند. بنابراين اگر هندوانه كاران محصول خود 
را تا كنار جاده بياورند، معضل نبود كاميون برطرف 
مي ش��ود و اين محصول به راحتي بارگيري خواهد 
شد.  علي خانقايي با اش��اره به اينكه روزانه تا 260 
دس��تگاه كاميون براي حمل هندوانه »جلگه چاه 
هاشم« به اين منطقه روانه مي شود، مي افزايد: روزانه 
از اين منطقه 6هزار تن هندوانه  بارگيري مي شود 
و از ابتداي فصل برداشت تاكنون بيش از 200هزار 
تن بارگيري شده است. همچنين اين هندوانه ها نه 
تنها به تمام نقاط كشور ارسال مي شوند بلكه به ساير 
كشورها نيز صادر مي  گردند.  يارمحمد بامري، مدير 
جهاد كشاورزي شهرستان دلگان نيز با ابراز مخالفت 
خود با كشت محصولاتي چون هندوانه مي گويد: بر 
اساس برآوردها كشت هر كيلو هندوانه حدود 2 هزار 
ليتر آب نياز دارد و اين موضوع سبب خشك شدن 

بسياري از چاه هاي منطقه شده است. 
البته مش��كل به همين جا ختم نمي شود، چراكه 
بسياري از مردم اين منطقه زمين هاي زراعي خود 
را به افراد غيربومي اجاره مي دهند و سود حاصل از 
فروش محصولات به جيب مردم اين استان نمي رود، 
در حالي كه منابع زيرزميني اين منطقه خشك و نابود 

مي شوند كه اين به ضرر همه است.

در شرايطي كه كاهش قدرت خريد و رشد غيرقابل 
مهار هزينه هاي س��اخت مس��كن در ايران، ركود 
سنگيني براي بازار رقم زده و به رشد اجاره نشيني 
دامن زده است، بررسي آمار 20ساله بانك مركزي 
نشان مي دهد توان اجاره نشيني در كشور نيز كاهش 
داشته است. مدير يك واحد صنفي مشاور املاك به 
»جوان« مي گويد: آنچه ام��روز از نظر مردم قيمت 
بالاي مسكن محسوب مي شود از ديدگاه ما ارزش 
زمين آن است و مشتريان هنگام خريد تنها ارزش 
زمين را مي دهند و خود ملك زياد گران نيست با اين 
حال جو رواني ايجاد شده در جامعه به گونه اي است 
كه خانه اگر امروز نه به طور حتم بعد از عيد اندكي 
ارزان مي ش��ود و اين موجب ركود شده است. دبير 
انجمن انبوه سازان اصفهان در اين خصوص، معتقد 

است: تداوم ركود در بازار مسكن به اين علت است 
كه اتفاق خاصي رخ نداده، چراكه تمام اتفاقات بعد از 
برجام بيشتر جنبه سياسي داشته و تأثير آنچناني بر 
اقتصاد كشور و به خصوص بازار مسكن نداشته است.  
احمد تولا در ارتباط با ادامه وضعيت ركود به »جوان« 
مي گويد: دلايلي كه رك��ود را ايجاد كرده همچنان 
باقي اس��ت و اگر اين علت ها برطرف شد ركود بازار 
مسكن نيز برطرف مي ش��ود. به گفته وي، با توجه 
به وضعيت رواني جامعه، مردم همچنان در انتظار 
ارزان تر شدن قيمت مسكن هستند كه اين خود بر 
ركود اين بازار دامن زده است.  دبير انجمن انبوه سازان 
اصفهان مي افزايد: در سال ۹5 پيش بيني مي شود 
نياز انباشته اي در بخش مسكن ايجاد شود، چراكه 
اين نياز در سال هاي گذشته پاسخ داده نشده است.  

وي ادامه مي دهد: از آنجايي كه هنوز وضعيت رواني 
جامعه در انتظار ارزان تر شدن قيمت مسكن است، تا 
اين شرايط باقي است، مردم خريد نمي كنند مگر به 
گونه اي كه نياز به مسكن به حالت انفجار برسد.  تولا 
با بيان اينكه در نقطه مقاب��ل انتظار كاهش قيمت 
مسكن، نرخ اجاره بها هر روز رو به افزايش است و اين 
نش��ان از نياز موجود بوده در حاليكه خريدي انجام 
نمي شود، مي افزايد: از سوي ديگر قدرت خريد مردم 
بسيار پايين است و تعادلي بين دستمزد آنها و قيمت 
واحدهاي مسكوني وجود ندارد. همچنين به دليل 
مشكلات موجود س��رمايه گذاران به بخش مسكن 
وارد نمي ش��وند.  دبير انجمن انبوه سازان اصفهان 
در مورد اينكه چرا هنوز مس��كن يكي از مشكلات 
لاينحل اين دولت همچون دولت هاي گذشته است، 

مي گويد: دولت هنوز اراده كاف��ي در ارتباط با حل 
مشكل مسكن ندارد و با وجود اش��تغالزايي فراوان 
اين بخش هنوز سياستگذاران كشور براي رونق آن 
چاره اي نينديشيده اند.  وي با ارزيابي تمام اين شرايط، 
براي پيش بيني بازار مسكن در سال جاري مي گويد: 
از اواسط سال ۹3 بارها گفته بودم كه در سال ۹4 هيچ 
انتظاري براي رونق بازار مسكن نبايد داشت اما با توجه 
به نيازمندي هاي بازار، آمار و ارقام هاي موجود نشان 
مي دهد در سال ۹5 شاهد تحول بازار مسكن باشيم 
مگر اينكه اراده دولت به اين سمت وسو نباشد.  تولا با 
ابراز تأسف نسبت به اينكه با تصميمات دولت و قوانين 
مجلس، شرايط مسكن سازي به طورسختگيرانه در 
حال پيگيري است، مي گويد: متأس��فانه از ابتداي 
سال ۹5 به شدت شاهد افزايش نرخ ماليات هستيم 
كه در اين ارتباط در حال مذاكره با مسئولان وزارت 
دارايي هستيم و از سوي ديگر هزينه بيمه در پروانه 
ساخت افزايش يافته اس��ت.  به گفته دبير انجمن 
انبوه سازان اصفهان، قيمت هاي اداري ما كه بخش 
عمده اي از هزينه بازار مسكن را تشكيل داده در سال 
۹5 افزايش خواهد يافت كه اين رويه قيمت مسكن را 
در سال آينده اندكي گران مي كند.  وي مي گويد:در 
قسمت ساخت افزايش قيمتي نخواهيم داشت و تنها 
دس��تمزدها افزايش مي يابد و نرخ زمين نيز تغيير 
چنداني نخواهد كرد اما قيمت خدمات دولتي مسكن 

حدود 40 درصد افزايش مي يابد. 
وضعيتناپايدارمسكنكشورياست

از سوي ديگر رئيس اتحاديه س��ازندگان مسكن 
اصفهان ركود بازار مسكن را مرتبط با برجام نمي داند 
و معتقد است اينها موضوعاتي سياسي است با اين 
وجود در شرايط ركود كنوني فضا براي خريد مسكن 
فراهم است.  فرج الله نصيري به ركود بازار مسكن 
طي دو سال گذشته اش��اره مي كند و در خصوص 
اينكه چرا برجام تأثيري بر ركود بازار مسكن نداشته 
است، مي گويد:  وضعيت مس��كن در كشور پايدار 
نيست اما اكنون فضاي مناسبي براي خريد فراهم 
شده است.  از سوي ديگر نصيري، يكي از بزرگ ترين 
دلايل ركود بازار مسكن را سودهاي بانكي مي داند 
و مي گويد: تا زماني كه س��ودهاي بانكي بالا باشد 
س��رمايه گذاري در بخش مس��كن كمتر خواهد 
بود و افراد از سود س��پرده هاي خود بهره بيشتري 
مي گيرند.  وي ب��ا تأكيد بر اينكه نياز به س��اخت 
مسكن در كش��ور و اصفهان زياد است، مي گويد: 
خانه هاي ساخته ش��ده در برخي مناطق از جمله 
مسكن مهر شرايط و كيفيت مناسبي ندارند بنابراين 
هنوز جا براي ساخت و ساز در اصفهان وجود دارد.   به 
گفته رئيس اتحاديه سازندگان مسكن اصفهان، در 
فضاي ركود كنوني بخش مسكن و ساختمان بيمار 
و سازنده آن بيمارتر است و انبوه سازان نيز در شرايط 
خوبي به سر نمي برند؛ چراكه واحدهاي ساخته شده 
آنها به فروش نرفته است، از سوي ديگر محال است 
قيمت ها كاهش يابد. كارشناسان مسكن معتقدند 
در حال حاضر بازار مسكن اصفهان در پايين ترين 
نقطه س��رمايه گذاري، خريد و ساخت وس��از قرار 

گرفته است.
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استانكمآبمحصولپرمصرفآبيكشتميكند!
هندوانه هاي سيستان و بلوچستان در انتظار كاميون

سودهاي بانكي و انتظار كاهش قيمت به ركود بازار دامن مي زند

 بازار مسكن اصفهان 
بي تب و تاب است

قطارسريعالسيرقزوين-تهران
امسالراهاندازيميشود

مع�اون عمران�ي اس�تاندار قزوي�ن      قزوين
 از راه ان�دازي قط�ار سريع الس�ير 
قزوي�ن - ته����ران ت�ا پاي�ان س�ال ۹۵ خب����ر داد. 
منوچهر حبيبي درباره راه اندازي خط دوم قطار قزوين - تهران اظهار 
داشت: در ديدار معاون وزير راه و مديرعامل راه آهن جمهوري اسلامي 
با اس��تاندار قزوين اين موضوع مطرح و قرار ش��د، قطار سريع الس��ير 
قزوين - تهران تا پايان س��ال ۹5 راه اندازي ش��ود و ب��ه بهره برداري 
برسد. وي همچنين افزود: اين در حالي است كه راه اندازي قطار برقي 
قزوين - تهران نيز در اين ديدار مورد بررس��ي قرار گرفت و مقرر شد 
طرح مطالعاتي آن به سرعت انجام و تا پايان س��ال ۹6 قطار برقي نيز 
راه اندازي شود.  معاون عمراني استاندار قزوين همچنين با بيان اينكه با 
اجراي اين پروژه هم سرعت قطار ها بالاتر مي رود و هم در وقت مسافران 
صرفه جويي خواهد شد، تصريح كرد: تقويت راه هاي ريلي تأثير بسيار 
مهمي در توسعه همه جانبه اس��تان قزوين خواهد داشت كه بايد اين 
مهم محقق شود.  حبيبي در ادامه با اشاره به اينكه استان قزوين قابليت 
تبديل شدن به منطقه آزاد و بندر خشك را دارد تأكيد كرد: بايد شرايط 
لازم براي تحقق اين موضوع مهم در استان قزوين فراهم شود كه توسعه 
راه هاي ريلي يكي از مصاديق آن است.  معاون عمراني استاندار قزوين 
با بيان اينكه پروژه خط دوم قطار تهران - قزوين درحال حاضر توسط 
چند پيمانكار و در چند قطعه فعال است عنوان كرد: با راه اندازي اين 
خط و تسريع در روند ساخت راه آهن قزوين - قم زمينه توسعه صنعت 

حمل ونقل استان قزوين تا حدود زيادي فراهم مي شود.       
 

راهاندازي14واحدصنعتيفرآوريوتبديلي
كشاورزيدراستانبوشهر

ب�ا توجه به تولي�د170 ه�زار تن خرما      بوشهر 
و ۵60 هزار ت�ن گوجه فرنگي 1۴ واحد 
صناي�ع ف�رآوري كش�اورزي در اس�تان راه ان�دازي ش�د. 
مدير صنايع كشاورزي جهاد كشاورزي استان بوشهر با اعلام اين خبر در 
جمع خبرنگاران گفت: استان بوش��هر در حوزه توليد محصولات خرما، 
صيفي جات و محصولات جاليزي از جايگاه مهمي در كشور برخوردار است.  
مصطفي قلي پور ميزان سرمايه گذاري اين واحدها را 270 ميليارد و 203 
ميليون ريال اعلام كرد و افزود: با راه اندازي اين ۱4 واحد صنايع فرآوري 
زمينه اشتغال 23۱ نفر در اس��تان فراهم شده است.  وي ظرفيت اسمي 
ايجاد شده اين واحدها را 32 هزار و 770 تن دانس��ت و ادامه داد: در اين 
واحدها صنايع فرآوري، صنايع تبديلي باغي، زراعي، دام، طيور و شيلات 
راه اندازي شد.  مدير صنايع كشاورزي جهاد كشاورزي استان بوشهر با بيان 
اينكه تاكنون، تعداد ۱40 واحد توليدي صنايع تبديلي كشاورزي در استان 
بوشهر ايجاد شده است، گفت: اين واحدها با ظرفيت اسمي 2۹6 هزار و 
6۹۱ تن، ميزان سرمايه گذاري يك هزار و ۱6۹ ميليارد و 6۹۸ ميليون ريال 

و اشتغال 4 هزار و ۱53 نفر به بهره برداري رسيده است. 

10هزارواحدصنعتيتعطيلونيمهتعطيل
كشوراحياميشود

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت از     مركزي
احياي 10 هزار واحد توليدي تعطيل و 
نيمه تعطي�ل در نق�اط مختلف كش�ور در س�ال ج�اري خبرداد. 
علي يزداني در ديدار با استاندار و جمعي از كارآفرينان صنعتي استان 
مركزي در اراك گفت: ۹ هزار واحد هدفگذاري شده براي احياي بنيه 
توليد در حوزه صنايع كوچك و بقي��ه واحدها نيز صنايع و كارگاه هاي 
توليدي متوسط هستند.  وي افزود: تكميل 2 هزار واحد صنعتي بالاي 
60 درصد پيشرفت فيزيكي نيز امس��ال در دستور كار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار گرفته است.  معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
اضافه كرد: ۱۸ درصد واحد هاي توليدي متوسط و ۱۹ درصد واحدهاي 
توليدي مستقر در شهرك هاي صنعتي نقاط مختلف كشور در تعطيلي 
مطلق به سر مي برند كه با شناسايي مشكلات، امسال در ليست احياي 
توان توليد قرار گرفته اند.  وي افزود: توسعه تجارت خارجي به عنوان 
مأموريت مهم حوزه صنعتي با كيفيت توليد محقق مي شود اما پيش 
از آن بايد براي فعال سازي ظرفيت هاي اسمي راكد تلاش كرد و براي 
تحقق اين برنامه ها همكاري همه جانبه صاحبان صنايع، مديران ارشد 
استان ها و بانك ها ضروري اس��ت.  يزداني گفت: با هدفگذاري صورت 
گرفته، صادرات غيرنفتي كشور در سال جاري، ۱0 ميليارد دلار نسبت 
به سال گذش��ته افزايش مي يابد.  وي ادامه داد: بيش از 6 هزار و 600 
طرح صنعتي نيمه كاره در اس��تان مركزي وج��ود دارد كه 3۸0 طرح 
بالاي 60 درصد پيش��رفت فيزيكي دارند كه همه اين طرح ها تا پايان 

امسال به بهره برداري مي رسند.    

استانداردسازيهتلهايفارستاپايانامسال
رئيس جامعه هتلداران استان فارس از      فارس
استانداردس�ازي تمام�ي هتل ه�ا و 
مهمانپذيره�اي اس�تان ف�ارس ت�ا پاي�ان س�ال خب�ر داد. 
حس��ن س��يادتان با بيان اينكه در اس��تان فارس، 70 هت��ل و ۱30 
مهمانپذير پذيراي گردشگران هستند، گفت: پس از گذراندن مراحل 
استانداردسازي پروانه هاي سه س��اله به هتل ها داده مي شود و در اين 
مدت نيز هتل ها از سوي بازرس��ان جامعه هتلداري مورد ارزيابي قرار 
مي گيرند.  وي همچنين درباره تغيير نرخ هتل ها پس از استانداردسازي 
افزود: در گذشته هتل ها مي توانستند پس از استانداردسازي نرخ خود 
را به صورت آزاد دريافت كنند اما در شيوه نامه جديد آزادسازي قيمت 
با نظر سازمان ميراث فرهنگي صورت مي گيرد.  اين مسئول همچنين 
درباره شروع به كار هتل آپادانا گفت: دو فاز براي مرمت اين هتل در نظر 
گرفته شده و بنا بود كه فاز نخست در ايام نوروز افتتاح شود كه به دليل 
مشكلات زيرساختي در مرمت، اين امر به خردادماه موكول شد.  رئيس 
جامعه هتلداران استان فارس با بيان اينكه 6 ميليارد ريال براي مرمت 
اين هتل نياز است، ادامه داد: فاز يك و دو اين هتل در حال مرمت است 

و در خردادماه اين هتل به طور كامل افتتاح مي شود. 

راهاندازيدفاترنمايندگيكشورهايهمسايه
دراردبيلضرورياست

سفير سابق جمهوري اس�امي ايران      اردبيل
در آذربايجان گفت: ضرورت دارد دفاتر 
نمايندگ�ي كش�ورهاي همس�ايه در اردبي�ل راه ان�دازي ش�ود.

افشار سليماني در نشست مشترك با مس��ئولان اتاق بازرگاني اردبيل با 
اشاره به اشتراكات ميان استان اردبيل و كشورهاي حوزه قفقاز، بهره گيري 
از ظرفيت هاي موجود را در توسعه منطقه ضروري دانست.  وي با اشاره به 
ديدارهاي مكرر مقامات دو كشور از زمان روي كار آمدن دولت تدبير و اميد 
زمينه را براي گسترش هر چه بيشتر روابط مهيا دانست.  نايب رئيس اتاق 
بازرگاني اردبيل نيز در ادامه اين مراسم خواستار دريافت نظرات مشورتي 
مستمر از سفراي سابق جمهوري اسلامي ايران در آذربايجان شد.  دبيركل 
اتاق بازرگاني اردبيل نيز در اين نشست خواستار داير شدن دفاتر نمايندگي 
كشورهاي همسايه در اردبيل شد.  حسين وثوقي ايراني تأكيد كرد: با توجه 
به توانمندي هاي موجود در استان اردبيل و ظرفيت هاي موجود در منطقه 
قفقاز ميزان تبادل تجاري استان و كشورهاي اين منطقه با برنامه ريزي 
درس��ت و دقيق قابل افزايش اس��ت.  وي داير ك��ردن دفاتر نمايندگي 
كشورهاي منطقه قفقاز و ديگر كشورهاي همسايه با كشور را كه داراي 

اشتراكاتي با استان اردبيل هستند، در همين زمينه ارزيابي كرد. 

مجهزترينآزمايشگاهنانوهرمزگان
بهبهرهبرداريرسيد

مجهزترين وكامل ترين آزمايشگاه نانو     هرمزگان
استان هرمزگان با قريب به يك ميلياردو 
۵00 ميليون ريال تجهيزات آزمايشگاهي، در پژوهشسراي دانش آموزي 
شهيد اصغر قاسمي آموزش و پرورش ناحيه يك بندرعباس افتتاح شد. 
موسي دادي زاده معاون آموزشي اداره كل آموزش وپرورش هرمزگان در 
حاشيه افتتاح آزمايشگاه نانو ناحيه يك بندرعباس گفت: در استان شش 
آزمايشگاه نانو وجود دارد كه آزمايشگاه نانو آموزش و پرورش ناحيه يك 
از مجهزترين آزمايشگاه هاي نانو استان است.  دادي زاده با بيان اينكه در 
هرمزگان ۱5 پژوهشسرا در مناطق مختلف فعاليت دارند، خاطرنشان 
كرد: مجوز پنج پژوهشسراي ديگر در سال جاري گرفته شده است كه 
به گفته وي با راه اندازي اين پژوهشس��را ها ش��اهد تحول و به فعليت 
رسيدن استعداد ها و ظرفيت هاي دانش آموزان هرمزگاني در زمينه هاي 
مختلف خواهيم بود.  محمد قويدل، مديرآموزش و پرورش ناحيه يك 
بندرعباس گفت: آزمايش��گاه نانوي پژوهشسراي دانش آموزي شهيد 
اصغر قاسمي ناحيه يك بندرعباس از مجهزترين آزمايشگاه هاي نانو 
استان است.  وي افزود: در سال جديد نيز چند دستگاه ديگر آزمايشگاه 

نانو به ارزش ۸00 ميليون ريال به اين آزمايشگاه اضافه مي شود. 

رونماييازطرح»نيشابورپايتختكتابايران«
رئيس اداره فرهنگ و ارش�اد اسامي       خراسان رضوي
 شهرس�تان نيش�ابور از رونماي�ي 
 ط�رح »نيش�ابور پايتخ�ت كت�اب اي�ران« ب�ا حض�ور مش�اور 
 رئيس جمه�ور و رئي�س س�ازمان اس�ناد و كتابخانه مل�ي ايران 
خب�رداد.  ش�هر  اي�ن  در  ج�اري  ارديبهش�ت ماه  در2۴ 
عباس كرخي گف��ت: غرفه اي نمايش��گاهي در فضايي به مس��احت 
حداقل 60 مترمرب��ع با حمايت بنياد فرهنگي مل��ت به مدت ۱0 روز 
پذيراي نخبگان و عموم ملت است.  وي اظهار اميدواري كرد با توجه 
به نظر مثبت فرمانداري، ادارات شهرستان از فرصت دايرشدن غرفه 
پايتختي كتاب ايران براي نيشابور در نمايشگاه كتاب شهر آفتاب براي 
برگزاري تور براي كارمندان و خانواده هاي آنها به منظور ترويج فرهنگ 
كتابخواني استفاده كنند.  رئيس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامي نيشابور 
همچنين با اشاره به اينكه ثبت نام هايي از س��وي فرهنگيان در خانه 
تاريخ و ادبيات و دانشگاه آزاد داشته ايم، خاطرنشان كرد: دفتر خدمات 
گردش��گري فرش��تگان اقدام به اعزام بازديدكنندگان به نمايش��گاه 
كتاب تهران)شهر آفتاب( با اس��تفاده از قطارهاي شركت رجا با 50 
درصد تخفيف مي كند.  كرخي در ادامه س��خنان خود افزود: اجراي 
سه ويژه برنامه در سراي اهل قلم، برگزاري شب هاي مشاهير نيشابور، 
معرفي جوايز پايتخ��ت كتاب ايران، معرفي جايزه خش��ت طلا براي 

جشنواره شعر كارگري و... عمده برنامه هاي نيشابور است. 

هندوانه از جمله محصولاتي به حساب مي آيد كه براي كشت آن نياز به 
منابع آبي بسياري است. اس�تان سيستان و بلوچستان كه سال هاست 
با معضل خشكس�الي دس�ت و پنجه نرم مي كند، براي چندين س�ال 
پياپي زمين هاي كشاورزي اش به زير كشت هندوانه رفته و كشاورزان 
با اين اقدام نه تنها ش�يره حيات را از دل خاك بيرون كشيده اند، بلكه 

به اين دليل كه قصد برداش�ت محصولي سودآور را داشته اند، مساحت 
زيادي از زمين ه�اي خود را به زير كش�ت هندوان�ه برده اند. محصولي 
آب دوس�ت كه با ش�رايط آب و هوايي و اقليمي اين اس�تان هماهنگي 
ندارد. از بحث كمبود آب كه بگذريم، اين استان با كمبود كاميون براي 
جابه جايي توليداتش روبه رو ش�ده و هندوانه ه�ا روي زمين مانده اند. 

پس از رفع تحريم ها بسياري از سازندگان نويد روزهاي خوش را براي بخش 
مسكن دادند اما هنوز بازار مسكن رونق نگرفته و كارشناسان معتقدند در نيمه 
اول امسال هم بازار مسكن در اصفهان تحركي نخواهد داشت و بازار همچنان 
راكد باقي مي ماند. به گفته آنها، بازار مسكن در ايران سالانه حدود 20  درصد 
رشد قيمت را تجربه مي كند كه در چند سال گذشته خيلي بيشتر از اين رقم 

بوده است و باعث شده بسياري از سرمايه گذاران به پيش خريد آپارتمان روي 
بياورند. اين درحالي است كه نرخ مصوب دستمزدها در كشور سالانه كمتر 
از 10 درصد رشد دارد. البته آمارهاي جهاني نيز از وضع ناخوشايند ايراني ها 
براي خانه دار ش�دن حكايت دارد. براس�اس اين گزارش ها ايراني ها از نظر 
توان مالي خريد خانه، بين 122 كشور جهان رتبه 107 را از آن خود كرده اند. 

راضيه كشاورز
   گزارش يك

ميترا شهبازي
   گزارش 2

برگزاريهمايش»اينترنتاشياء«
دراستانگلستان

همايش »اينترن�ت اش�ياء كاربردها،      گلستان 
چالش ها و فرصت ها« 1۸ ارديبهش�ت 
م�اه امس�ال در اس�تان گلس�تان برگ�زار خواه�د ش�د. 
مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان گلستان با اعلام اين خبر گفت: 
اينترنت اشياء به صورت كلي به بسياري از اشياء و وسايل محيط پيرامونمان 
كه به ش��بكه اينترنت متصل ش��ده اند و مي توان توسط اپليكيشن هاي 
موجود در تلفن هاي هوشمند و تبلت آنها را كنترل و مديريت كرد اشاره 
دارد.  حسين مومني درباره تاريخچه اينترنت اشياءگفت: عبارت اينترنت 
اشياء براي نخستين بار در سال ۱۹۹۹ توسط كوين اشتون مورد استفاده 
قرار گرفت و جهاني را توصيف كرد كه در آن هر چيزي، از جمله اشياي 
بي جان، براي خود هويت ديجيتال داشته باشند و به كامپيوترها اجازه 
دهند آنها را سازماندهي و مديريت كنند.  مومني درباره كاربرد اينترنت 
اشياء در كشور گفت:  فناوري اينترنت اشياء نقش بسيار مهمي در دنياي 
كارآفرينان بازي مي كند. كسب و كارهاي متعددي بر محور اين فناوري 
راه اندازي شده اند، در حالي كه اين مفهوم و اين فناوري در ابتداي راه خود 
قرار دارد و هر روز بيش از پيش تغيي��رات و تحولات جديدي در آن رخ 
مي دهد.  استفاده از اين فناوري براي كارآفرينان و محققان خلاق ايراني 
يك فرصت گرانبها به شمار مي رود كه مي تواند به بهبود فضاي كسب و 

كار و اشتغالزايي در كشور كمك شاياني كند.


